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کاسبی با فروش جای پارک اطراف 
بازار تهران 

ازدحام جمعیت، صدای بوق، نبود جای پارک، 
تردد کفی های باربر با انبوهی از بار بر روی آن، 
ترافیک سنگین و نبود جای پارک از معضلات 
شهروندان در محدوده بازار بزرگ تهران است. 
از سر  یا  این مشکلات  با وجود  هرچند برخی 
ناچاری برای رسیدن به محل کار و یا برای خرید 

خود را به بازار و چهارراه گلوبندک می رسانند.
نزدیک  سال  پایانی  روزهای  به  قدر  هرچه 
می شویم به حجم تردد خودروها و انبوه جمعیت 
در اطراف بازار بزرگ تهران افزوده می شود. این 
روزها سیل خودروهای شخصی به خیابان های 
پایتخت به ویژه مناطق مرکزی شهر سرازیر است 
و علاوه بر ترافیک ملال آور پیدا کردن جای پارک 
خودرو برای بسیاری از شهروندان قوز بالا قوز 
است.اما در این میان برخی از این شرایط ملال 
آور کاسبی راه انداخته اند آن هم با فروش جای 
برخی  انفرادی،  یا  می کند  کار  تیمی  یا  پارک، 
از این موانع کله قندی قرمز به دست دارند و 
به  تا  کشند  می  سرک  را  محدوده  یک  مدام 
برای  را  محل  پارک،  جای  شدن  خالی  محض 
راننده ای  که  زمانی  کنند.  رزرو  دیگر  خودروی 
دنبال جای پارک است سر می رسند. برخی از 
آنها کارت خوان و برخی هم حتی لباس کار دارند 
البته کسی آنها را گردن نمی گیرد نه شهرداری نه 
دستگاه های دیگر؛ برخی از آنها جوان و برخی 
میان سال فقط باید پای دویدن داشته باشند که 
به محض مشاهده جای پارک خالی به سمت 
سوژه بدوند و گوش شهروندان را ببرند؛ آن هم 
نه مبلغ کم بلکه از کف قیمت ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار 
تومان؛ نرخشان نه مصوبه شورای شهر دارد و نه 
مجوزی برای کار دارند. شهروندان مستاصل هم 
چاره ای برای پرداخت پول ندارند در نبود جای 
پارک همین هم برای برخی راهگشا است.سال ها 
است تهران معضل جای پارک دارد و این مشکل 
اطراف مراکز خرید و بازار بزرگ تهران بسیار حاد 

است. 
وی افزود: در فاز اول این برنامه و طی جلسات 
ممنوعیت  طرح  مقرر شد  برگزار شده  متعدد 
راهی  پیاده  محورهای  در  موتورسیکلت  توقف 
بازار اجرا و در صورت عدم رعایت، موتورسیکلت 
متخلف توسط کفی به پارکینگ منتقل شود. 
تاکنون  جاری  سال  آبان  ابتدای  از  طرح  این 
پارکینگ های  همچنین  و  است  شده  اجرایی 
اطراف محدوده نیز توسط نصب بنرهای اطلاع 
رسانی معرفی شد. خوشبختانه اجرای این طرح 
موفقیت آمیز بوده و نتایج بسیار مؤثری داشته 

است.
معاون حمل و نقل و ترافیک منطقه ۱۲ تهران 
ادامه داد: روزانه حدود ۳ میلیون نفر به بازار 
تهران سفر می کنند و جمعیت شناور این منطقه 
نسبت به سایر مناطق بسیار بالاست و اتخاذ هر 
گونه تصمیم و اجرای هر طرحی نیازمند انجام 

مطالعات لازم است.
این طرح  دوم  فاز  اجرای  به  اشاره  با  عبادی 
در  طرح  این  موفق  اجرای  از  پس  کرد:  اعلام 
در  طرح  دوم  فاز  راهی،  پیاده  محدوده  داخل 
خیام،  )خیابان های  بازار  اطراف  خیابان های 
مصطفی خمینی و امیرکبیر( اجرایی شد که در 
پارکینگ ها معرفی و ضمن حذف  نیز  فاز  این 
پارک موتور در پیاده روها و افزایش ظرفیت پیاده 
رو برای استفاده ایمن عابرپیاده به ایجاد امنیت و 
کاهش آلودگی های بصری منجر شد.وی با اشاره 
موضوع  موتورسیکلت ها  ساماندهی  اینکه  به 
ارگان ها  سایر  همکاری  نیازمند  و  چندبخشی 
انتظامی  همانند راهنمایی و رانندگی و نیروی 
است، افزایش آموزش و فرهنگ سازی در کنار 
اعمال قانون را در موضوع ساماندهی بسیار مؤثر 

و راهگشا عنوان کرد.
برنامه های جدیدی هم  اینکه  بیان  با  عبادی 
به زودی در ارتباط با تردد خودروها در اطراف 
بازار اجرایی می شود، گفت: افرادی که اقدام به 
فروش جای پارک در اطراف بازار می کنند هیچ 
جای  فروش  ندارد.  شهرداری  با  ارتباطی  گونه 
پارک غیر قانونی و تخلف است این افراد کاملاً 
سودجو هستند و مردم وجهی به آنها پرداخت 

نکنند.

بیماری »تب طوطی« چیست و آیا 
نگران کننده است؟

درپی هشدار سازمان جهانی بهداشت مبنی 
چند  در  طوطی  تب  بیماری  مرگبار  شیوع  بر 
متخصص بیماری های عفونی  اروپایی،  کشور 
این بیماری گفت: »تب  ضمن تشریح ماهیت 
و  تجویز  با  و  نیست  جدیدی  بیماری  طوطی« 
اما به دلیل  آنتی بیوتیک بهبود می یابد  مصرف 
انتقال آن از پرندگان، ممکن است به آنتی بیوتیک 
خاص تری نسبت به سایر ذات الریه ها نیاز باشد. 
اعلام  اخیرا   )WHO( بهداشت  جهانی  سازمان 
کرد: شیوع تب طوطی در اروپا مرگ دستکم پنج 

نفر را در پی داشته است.
عفونی  بیماری  شیوع  ایسنا،  گزارش  به 
»سیتاکوز« که بین انسان و دام مشترک است 
»کلامیدیوفیلا  نام  به  باکتری  یک  توسط  و 
پسی تاسی« ایجاد می شود، ابتدا در سال ۲۰۲۳ 
جاری  سال  در  اکنون  و  شد  مشاهده  اروپا  در 
میلادی مردمان چند کشور مختلف را درگیر کرده 

است.
نیز  به تب طوطی  باکتریایی که  این عفونت 
معروف است، در انواع پرندگان وحشی و خانگی 
و طیور نظیر طوطی، عروس هلندی، مرغ عشق، 
کبوتر، گنجشک، مرغابی و مرغ یافت می شود. 
پرندگان آلوده همیشه بیمار به نظر نمی رسند، اما 
به هنگام نفس کشیدن یا فضله کردن، باکتری ها 

را در محیط پیرامونی خود منتشر می کنند.
به گفته مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های 
با تنفس غبار  انسان ها معمولاً  ایالات متحده، 
ترشحات و یا تماس با فضولات پرنده آلوده به 
تب طوطی مبتلا می شوند. گاز گرفته شدن توسط 
پرنده و یا تماس منقار با دهان و پوست افراد 
نیز ممکن است باعث ایجاد بیماری در انسان ها 
خوردن  طریق  از  طوطی  تب  چند  هر  شود، 

حیوانات آلوده منتقل نمی شود.
به  بیماری  یک  شیوع   ۲۰۲۳ سال  اوایل  از 
سازمان  و  شد  جریان ساز  طوطی«  اسم»تب 
جهانی بهداشت )WHO( چند روز گذشته اعلام 
کرد که شیوع مرگبار بیماری تب طوطی بر زندگی 
مردم در چندین کشور اروپایی تأثیر گذاشته و 
داشته  به همراه  تاکنون  نیز  را  بیمار  پنج  مرگ 
است.دکتر مینو محرز - متخصص بیماری های 
غفونی در گفت وگو با ایسنا درباره این موضوع 
اظهار کرد: بیماری »تب طوطی« چندین سال 
است که وجود دارد و یک بیماری جدید نیست، 
اما چندان شایع نبوده است. این بیماری از مدفوع 
پرنده و تنفس غبار ترشحات پرنده آلوده به انسان 

منتقل می شود.
همچون  بیماری  این  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
ذات الریه بروز پیدا می کند، گفت: در برخی مواقع 
شاید به صورت ذات الریه بسیار شدید نیز باشد، 
اما با گذشت دوره آن، بیماری بهبود می یابد و 
با تشخیص درست و به هنگام، درمان به خوبی 

صورت می گیرد.
این استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران ادامه 
داد: این بیماری با تجویز و مصرف آنتی بیویک 
بهبود می یابد ولی به دلیل خاص بودن آن که 
از پرندگان منتقل می شود ممکن است به آنتی 
بیوتیک خاص تری نسبت به سایر ذات الریه ها 

نیاز داشته باشد.
تاکید  با  متخصص بیماری های عفونی  این 
چندان  طوطی  تب  بیماری  تشخیص  براینکه 
راحت نیست، اظهار کرد: رصد این بیماری که 
چندان شایع نیست را هر آزمایشگاهی نمی تواند 
همچون  خاصی  سازمان های  در  و  دهد  انجام 
بهداست  دانشکده  یا  و  ایران  انستیتوپاستور 
انجام می شود.محرز در پایان تاکید کرد: در حال 
حاضر این بیماری مسئله نگران کننده ای نیست، 
مگر اینکه جدید و قوی باشد؛ در غیر این صورت 
چندین سال است که وجود دارد و راه درمانی آن 

نیز مشخص است.
مطالعات نشان می دهند که انتقال تب طوطی 
ممکن  اما  نادر  پدیده ای  انسان  به  انسان  از 
محسوب می شود. سازمان جهانی بهداشت گفته 
معرض  در  مردم  اخیر،  موارد  بیشتر  در  است 

پرندگان اهلی یا وحشی آلوده بوده اند.
اکثر افرادی که به تب طوطی مبتلا می شوند 
ناخوشی خفیفی پیدا می کنند که پنج تا ۱۴ روز 
پس از قرار گرفتن در معرض پرنده بیمار شروع 
درد  شدید،  سردرد  شامل  می تواند  و  می شود 
عضلانی، سرفه خشک، اسهال، خون دماغ شدن 

و تب و لرز باشد.

گفت:  اخیرا  ایران  جنگلبانی  علمی  انجمن  رئیس 
و  محیط زیست  سازمان های  پرسنل  از  زیادی  بخش 
شامل  میدانی  نیروهای  خصوص  به  طبیعی  منابع 
و  دلیل کمبود حقوق  به  و محیط بان ها  جنگل بان ها 
حمایت های  دریافت  و  معیشتی  دشواری های  مزایا، 
ناکافی قضایی و بیمه ای، قصد تغییر شغل خود را دارند 

یا به شغل دوم روی آورده اند. 
علی بناگر، رئیس انجمن علمی جنگلبانی ایران به 
مناسبت »هفته منابع طبیعی« در تحلیل مهمترین 
چالش های موجود در حوزه منابع طبیعی کشور که 
نهاد متولی آن یعنی سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
در طول سال های اخیر کمتر به آن ها توجه کرده است، 
توضیح داد: مهمترین چالش حوزه منابع طبیعی این 
مزایای  و  حقوق  وضعیت  حاضر  حال  در  که  است 
پرسنل سازمان منابع طبیعی به خصوص جنگل بان ها و 
نیروهای یگان حفاظت که نوک پیکان حفظ عرصه های 
طبیعی کشور هستند، در بدترین شرایط ممکن قرار 
دارد، به نحوی که میانگین حقوق دریافتی نیروهای 
جنگل بانی حدود یک سوم کارمندان سایر دستگاه های 
فعالیت های  دشواری های  که  آن  حال  است،  دولتی 
میدانی پرسنل یگان حفاظت منابع طبیعی از جمله 
مواجهه همه روزه آن ها با متخلفان، چندین برابر سایر 

کارکنان نهادهای دولتی است.
به گزارش دیده بان ایران، وی افزود: با وجود این که 
ظرفیت فنی و تخصصی بسیار بالایی در سازمان های 
اما بخش  دارد،  و محیط زیست وجود  منابع طبیعی 
نیروهای  بخصوص  دو سازمان  این  پرسنل  از  زیادی 
دلیل  به  محیط بان ها  و  جنگل بان ها  شامل  میدانی 
کمبود حقوق و مزایا، دشواری های معیشتی و دریافت 
حمایت های ناکافی قضایی و بیمه ای، قصد تغییر شغل 
خود را دارند یا به شغل دوم روی آورده اند. به همین 
دلیل در هفته منابع طبیعی شایسته است که مسئولان 
سازمان متولی این حوزه بخصوص مدیران ارشد وزارت 
جهاد کشاورزی که نهاد بالادستی سازمان منابع طبیعی 
محسوب می شود، به مطالبات نیروهای انسانی سازمان 
به صورت ویژه توجه داشته باشند و این موضوع را در 

اولویت نخست حل مشکلات این سازمان قرار دهند.
لزوم روشن شدن تکلیف طرح مدیریت پایدار 

جنگل های هیرکانی
بناگر با بیان اینکه روشن شدن تکلیف جنگل های 
اولویت دوم حل مشکلات سازمان  در  باید  هیرکانی 
منابع طبیعی قرار داشته باشد، اظهار کرد: چند سالی 
است که مسئولان سازمان منابع طبیعی از لزوم تدوین 
هیرکانی  جنگل های  پایدار  مدیریت  طرح  اجرای  و 
طرحی  هیچ  تاکنون  عمل  در  اما  می کنند،  صحبت 
برای هیچ کدام از ۱۰۴ حوضه آبخیز عرصه های جنگلی 
شمال کشور به اجرا در نیامده است، البته بخشی از 
طرح های نیمه تفصیلی تدوین شده اند، اما این طرح ها 
فعلا در حد تئوری و روی کاغذ باقی مانده اند؛ بنابراین 
حوضه های  تمام  برای  پایدار  مدیریت  طرح  تکمیل 
آبخیز جنگل های هیرکانی و روشن شدن تکلیف اجرای 
این طرح که سال هاست روی زمین باقی مانده، جزو 
مهمترین چالش های پیش روی سازمان منابع طبیعی 

کشور محسوب می شود.
این کارشناس حوزه منابع طبیعی ادامه داد: یکی دیگر 
از مشکلات مهمی که سازمان منابع طبیعی از دهه های 
گذشته با آن دست وپنجه نرم کرده، این است که این 
سازمان به عنوان یکی از زیرمجموعه های وزارت جهاد 
کشاورزی تعریف شده است؛ به همین دلیل است که 
وزارت جهاد توانسته برخی ماموریت ها از جمله توسعه 
زراعت چوب را که جزو وظایف اصلی سازمان منابع 
تحمیل  سازمان  این  به  نمی شود،  محسوب  طبیعی 
کند. این در حالی است که طبق قانون، حفظ، احیا 
و توسعه پوشش گیاهی کشور وظیفه اصلی سازمان 
منابع طبیعی است و در هیچ کدام از قوانین بالادستی، 

سازمان  این  برای  چوب  زراعت  حوزه  در  ماموریتی 
تعریف نشده است. البته درست است که با توسعه 
زراعت چوب، احتمال برداشت غیرقانونی از جنگل های 
کشور کمتر می شود، اما بهتر است که وزارت کشاورزی 
این ماموریت را به سایر دستگاه های زیرمجموعه خود 
محول کند و از سازمان منابع طبیعی بخواهد که تمرکز 

بیشتری بر حفظ عرصه های جنگلی داشته باشد.
سازمان منابع طبیعی به بنگاه توزیع زمین تبدیل شده 

است
همچنین  ایران  جنگلبانی  علمی  انجمن  رئیس 
تبدیل شدن سازمان منابع طبیعی به بانک زمین را 
کشور  طبیعی  منابع  حوزه  مشکلات  دیگر  جمله  از 
برشمرد و گفت: در سنوات گذشته شاهد آن بوده ایم 
که بسیاری از دستگاه های دولتی و نهادهای عمومی 
به منظور تملک اراضی ملی و گرفتن زمین برای انجام 
پروژه های خود، به وزارت جهاد کشاورزی و زیرمجموعه 
آن یعنی سازمان منابع طبیعی فشار وارد کرده اند و 
عملا این سازمان را به یک بنگاه توزیع زمین های دولتی 
تبدیل کرده اند و هرکدام از نهادهای اجرایی که با کمبود 
زمین مواجه شوند، به این سازمان فشار وارد می کنند و 
حتی برخی نمایندگان مجلس نیز با فشار آوردن روی 
مدیران استانی و شهرستانی، از بلیت سازمان منابع 
طبیعی که بیش از ۸۰ درصد مساحت کشور را به عنوان 
اراضی ملی تحت مدیریت خود دارد، برای پیروزی در 
انتخابات ها استفاده می کنند. وی همچنین خاطرنشان 
کرد: نقش سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
در مدیریت اراضی ملی باعث شده است که از ادارات 
منابع طبیعی که در شهرستان های کوچک قرار گرفته اند 
تا ادارات کل منابع طبیعی استان ها، به شدت تحت 
فشار افراد سیاسی از جمله فرماندار، بخشدار، نماینده 
مجلس و … قرار داشته باشند و روزانه با درخواست های 
برای  قدرتمند  سیاسی  نهادهای  و  مدیران  غیرقانونی 

برداشت  واگذاری زمین،  صدور مجوز قطع درختان، 
شن و ماسه، تجاوز به حریم رودخانه ها، تغییر کاربری 
عرصه های طبیعی و سایر اقداماتی که به طبیعت کشور 

آسیب می زند، مواجه باشند.
حضور حداقل ۷۰ میلیون واحد دامی در جنگل های 

کشور
باید  اینکه سازمان منابع طبیعی  با تاکید بر  بناگر 
جلوگیری از چرای بی رویه دام در عرصه های طبیعی 
برنامه های  اولویت  را در  بخصوص جنگل های کشور 
که  مشکلی  مهمترین  کرد:  عنوان  دهد،  قرار  خود 
باعث می شود سازمان منابع طبیعی نتواند با قدرت 
دیگر عرصه های  و  از جنگل ها  دام  برنامه های حذف 
طبیعی کشور را اجرا کند، این است که این سازمان به 
لحاظ چارت اداری زیرمجموعه وزارت جهاد کشاورزی 
محسوب می شود. در تمام سال های گذشته، افزایش 
در  دامی  فرآورده های  سایر  و  لبنیات  گوشت،  تولید 
سطح کشور بسیار بیشتر از حفظ جنگل ها و مراتع برای 
مدیران وزارت جهاد اهمیت داشته است، این در حالی 
است که همین حالا حداقل ۷۰ میلیون واحد دامی در 
جنگل های کشور استقرار دارند و بسیاری از آن ها از 
نهال های تازه روییده  شده عرصه های جنگلی تعلیف 

می کنند.
این کارشناس حوزه منابع طبیعی تاکید کرد: مقایسه 
میدانی بخش های مختلف جنگل های هیرکانی نشان 
بازه  دام در یک  گله های  می دهد در عرصه هایی که 
برای  هیچ جایی  کرده اند،  پیدا  ساله حضور  ده  زمانی 
و  است  نمانده  باقی  گیاهی  گونه های  نمو  و  رشد 
درختان در معرض پیری و آفت زدگی قرار گرفته اند، 
حال آنکه در قسمت هایی که اجازه حضور دام داده 
نشده است، زیست گونه های گیاهی به روال طبیعی 
در جریان است و به صورت مداوم شاهد جایگزینی 
نهال های جوان با درختان پیر براساس اصول تجدید 

حیات طبیعی عرصه های جنگلی هستیم. البته با توجه 
به این که بسیاری از افرادی که در شهرهای کوچک و 
روستاهای شمال کشور زندگی می کنند، از یک یا چند 
راس دام اهلی نگهداری می کنند، قطعا حذف دام از 
جنگل با چالش های اجتماعی فراوانی همراه خواهد بود.
رئیس انجمن علمی جنگلبانی ایران با بیان این که 
تکلیف  تعیین  مقدمات  باید  کشاورزی  جهاد  وزارت 
را  کشورمان  جنگلی  عرصه های  در  دامداری  موضوع 
فراهم کند، توضیح داد: حدود سه سال پیش طرحی 
تحت عنوان »اسکان دام« در وزارت جهاد اجرایی شد 
احاله  قالب  در  زمین هایی  بود  قرار  آن،  براساس  که 
مدیریت به دامداران واگذار شود تا آن ها دیگر گله های 
خود را وارد جنگل نکنند، اما در همان بازه زمانی شاهد 
افزایش شدید قیمت نهاده های دامی بودیم و کار به 
جایی رسید که بهترین زمین های جلگه ای شمال کشور 
به برخی دامداران واگذار شد، اما صاحبان گله هایی 
بود،  واگذار شده  آن ها  به  اراضی ملی  از  که بخشی 
حاضر به خارج کردن دام های خود از جنگل نشدند 
از  که  هستند  شمالی  استان های  در  نفر  هزاران  و 
را  خود  گله های  همچنان  اما  گرفته اند،  زمین  دولت 
وارد عرصه های جنگلی می کنند. وی در پایان یادآور 
شد: نیروهای جنگلبانی و سایر پرسنل یگان حفاظت 
منابع طبیعی با وجود تمام زحماتی که برای حراست 
از داشته های طبیعی سرزمین ایران می کشند، نه تنها 
از کمترین حقوق و مزایا برخوردارند، بلکه روزانه در 
معرض انواع تهدیدات جانی و مالی متعددی از سوی 
قاچاچیان چوب، متصرفان اراضی ملی و دیگر متخلفان 
قرار گرفته اند و سالی نشده است که این نیروها یک یا 
چند شهید و تعداد بیشتری جانباز را در راه حفظ منابع 
طبیعی کشورمان تقدیم نکنند و با وجود همه مشکلاتی 
که این عزیزان با آن دست به گریبان هستند، دولت 

توجه کافی را به بهبود وضعیت معیشتی آن ها ندارد.

به  اشاره  زیست ضمن  محیط  سازمان  حفاظت  یگان  فرمانده 
سال  در  پستانداران  غیرمجاز  شکارچی  از ۱۷۰۰  بیش  دستگیری 

جاری، از افزایش چهاردرصدی کشفیات سلاح جنگی خبر داد.
سرهنگ جمشید محبت خانی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
پایان  تا  ابتدای سال جاری  از  آمار کشفیات صید و شکار مجاز 
بهمن ماه اظهارکرد: صید غیرمجاز آبزیان هشت درصد نسبت به 
سال گذشته افزایش یافته و از  ۵۱ هزار و۷۹۲ قطعه به ۵۵ هزار 
و ۹۷۲ قطعه رسیده است. ۶۱۳۳ مورد شکار غیرمجاز پرندگان در 
سال جاری کشف شده که با سال گذشته مساوی بوده است.وی 
اضافه کرد: دستگیری شکارچیان غیرمجاز پستانداران امسال ۱۷۴۰ 
مورد و سال گذشته ۱۶۶۷ مورد بود که این آمار نشاندهنده افزایش 

چهار درصدی است.
اینکه  بیان  با  زیست  محیط  سازمان  حفاظت  یگان  فرمانده 
بیشترین تاکید ما در سال های اخیر به محیط بانان، دستگیری افراد 
هنگام شروع شکار است، گفت: هنگام شروع شکار یعنی زمانی 
که هنوز شکار صورت نگرفته  و شکارچی در مرحله هدفگیری و 

قبل از شروع تیراندازی است. امسال ۲۹۸۵ نفر را در مرحله شروع 
به شکار دستگیر کردیم. این آمار نسبت به سال گذشته که ۲۹۶۷ 
مورد بود، یک درصد افزایش یافته است و با هماهنگی صورت گرفته 
با دستگاه قضایی این افراد مجرم شناخته شده اند و پرونده قضایی 
برای آن ها تشکیل شده است.محبت خانی با بیان اینکه یک درصد 
افزایش کشفیات سلاح شکاری و چهار درصد کشفیات سلاح جنگی 
نسبت به سال گذشته ثبت شده است، گفت: امسال ۴۷ هزار و۵۴ 
مورد ادوات و وسایل شکار مانند دوربین کشف کرده ایم و نسبت 
به آمار سال گذشته که ۴۵ هزار و۹۰۰ مورد بود، ۱۲ درصد افزایش 

یافته است.
وی در ادامه اظهارکرد: سال گذشته  ۱۲هزار و ۱۶۲ متخلف را 
دستگیر کردیم. این آمار در سال جاری تا پایان بهمن ماه ۱۴ هزار 
و۶۳۱ نفر بوده که نشاندهنده افزایش ۲۰ درصدی نسبت به سال 

قبل است.
فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط زیست درباره علت افزایش 
آمار دستگیری و کشفیات در سال جاری گفت: این موضوع چند 

علت دارد؛ اول اینکه حدود ۴۰ درصد از مناطق چهارگانه به دوربین 
مجهز شده اند. این امر باعث افزایش رصد، پایش و کشفیات شده 
است. از دیگر علل افزایش دستگیری و کشفیات می توان به حضور 
بیشتر محیط بانان با امکانات بیشتر و انگیزه های بالاتر و همکاری 
بیشتر مردم  اشاره کرد. با توجه به اقدامات فرهنگی رسانه ها، همه 
مردم محیط بان شده اند و شکار غیرمجاز را گزارش می دهند.  در 
واقع علت اصلی افزایش دستگیری و کشفیات، همکاری بیشتر 

مردم است.
وی تغییر ساعت کاری و افزایش حقوق محیط بانان را از علل 
افزایش انگیزه های آنان برشمرد و اظهارکرد: دریافتی محیط بانان 
قبلا  برخوردار است.  از وضعیت خوبی  دیگر  کارکنان  به  نسبت 
محیط بان از کارشناسان کمتر می گرفتند ولی در حال حاضر این 
گونه نیست علاوه بر آن امسال جیره غذایی به طور کامل تخصیص 
یافته و اضافه کاری و رفاهی پرداخت شده است . برگزاری دوره های 
آموزشی در مرکز تربیت محیط بان برای۱۸۰۰ محیط بان نیز در 

افزایش انگیزه محیط بانان موثر بوده است. 

بخش زیادی از جنگلبان ها به شغل دوم روی آورده اند 

محیطبانانبیسنگر
جنگل ها و مراتع از سرمایه ها و دارایی های مهم کشور هستند که جنگلبانان به صورت ۲۴ ساعته در آماده باش هستند و عرصه های طبیعی را پایش و از 
آنها حفظ و حراست می کنند، ولی از نظر حقوق و مزایا دریافتی پایینی داریم؛ تجهیز جنگلبانان برای پایش بهتر و بیشتر عرصه ها نیز الزامی است تا از 
سختی های این کار و خطرات آن بکاهد. حفاظت از جنگل به ویژه در جریان اطفای حریق عمدتا در شب و مناطق صعب العبور و مرتفع انجام می شود.

دستگیریبیشاز۱۷۰۰شکارچیغیرمجازدرسالجاری
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قرار گرفته اند

به گفته مدیرعامل انجمن اهدای عضو ایران سالانه تا ۸ هزار 
عضو سالم قابل اهدا دفن می شوند.  دکتر کتایون نجفی زاده 
درباره آمار اهدای عضو در کشور در مقایسه با زمان کرونا اظهار 
 PMP )Per Million کرد: یک شاخص در اهدای عضو با عنوان
Population) وجود دارد که تعداد اهدا در یک میلیون نفر را 
نشان می دهد و برای اینکه تعداد اهدا در کشورها قابل بررسی 
 PMP .و مقایسه باشد این شاخص در نظر گرفته شده است
اهدای عضو در ایران قبل از کرونا ۱۴.۳ بود. پس از کرونا آمار 
اهدای عضو در تمام کشورها کاهش یافت و البته بسیاری از 
کشورها تلاش کردند که خود را در این زمینه ارتقا دهند اما در 
ایران متاسفانه هنوز به آمار اهدای عضو قبل از کرونا نرسیده ایم.

وی افزود: ایران در زمینه اهدای عضو در دنیا رتبه ۳۱ و در آسیا 
رتبه اول را دارد. 

ایران، اگر به صورت  به گفته مدیرعامل انجمن اهدای عضو 
روزانه در آمریکا ۲۲ نفر از افراد در لیست انتظار عضو پیوندی 
از بین می روند به دلیل این است که در این کشور مرگ مغزی 
مناسبی رخ نمی دهد که بتوان اهدا و پیوند عضو انجام داد. این 
درحالیست که در ایران یک مرگ مغزی ۱۸ ساله با اعضای سالم 

به خاک سپرده می شود.
به گزارش ایسنا، وی ادامه داد: چرا هنوز بسیاری از افراد در 
کشور ما نمی دانند که فرد مرگ مغزی، فوت شده و مغز وی 

متلاشی شده و دیگر امکان زنده شدن وی وجود ندارد؟ همه ما 
باید این مسئله را بدانیم. خوشبختانه با همکاری وزارت آموزش 
و پرورش این مبحث به کتاب درسی دانش آموزان افزوده شده 
و با کمک وزارت بهداشت وارد برنامه درسی رشته های پزشکی و 
پیراپزشکی می شود. در اسپانیا تمام رشته های پزشکی و پیراپزشکی 
واحد درسی درباره مرگ مغزی و اهدای عضو و تمام رشته های 
دیگر نیز ساعت درسی درباره این موضوع دارند؛ چراکه این یک 
مسئله اجتماعی است و همه باید درباره آن اطلاعات کافی داشته 

باشند تا در لحظه حادثه بتوانند سریع تصمیم گیری کنند. 
وی درباره وضعیت لیست در انتظار پیوند عضو کشور اظهار 
کرد: بیش از ۲۵ هزار نفر در لیست انتظار پیوند اعضا قرار دارند. 
تا قبل از کرونا روزانه ۷ تا ۱۰ نفر بیمار نیازمند پیوند عضو به دلیل 
نرسیدن عضو پیوندی جان خود را از دست می دادند که قطعا 
این آمار اکنون افزایش یافته است اما وزارت بهداشت هنوز آمار 
جدیدی ارائه نداده است. حتی اگر نصف آمار مرگ مغزی ها که 
اهدای عضو نمی کنند نیز وارد زنجیره اهدا شوند، جان بسیاری 
از افرادی که در لیست انتظار، فوت می شوند را نجات می دهند.

نجفی زاده ادامه داد: سالانه حدود ۵ تا ۸ هزار مرگ مغزی 
اتفاق می افتد که طبق آمار جهانی، نصف این تعداد قابلیت 
اهدای عضو دارند که یعنی تعداد مفید حدود ۳ هزار نفر است 
که تنها ۱۰۰۰ نفر از این تعداد اعضای خود را اهدا می کنند و 

از دست می رود و  متاسفانه ظرفیتی خوب برای اهدای عضو 
اعضایشان سالم به خاک سپرده می شود. از آن حدود ۲ تا ۳ هزار 
نفری که اهدای عضو نمی کنند هر کدام شان اگر تنها ۳ عضو 
خود را نیز اهدا کنند، ما سالانه ۶ تا ۸ هزار عضو سالم را به خاک 

می سپاریم و از دست می دهیم.  
وی در ادامه صحبت هایش در پاسخ به ایسنا درباره تبلیغاتی 
مبنی بر فروش اعضای بدن اظهار کرد: ممکن است بسیاری از 
ما با تبلیغات بسیاری مبنی بر اهدای قلب و موارد این چنینی 
مواجه شویم؛ این درحالیست که طبق قانون اگر حتی یک سلول 
زنده در مغز فرد وجود داشته باشد، نمی تواند عضو خود را اهدا 
کند. بنابراین چگونه یک فرد زنده می تواند قلب خود را اهدا کند؟ 
حتی فردی که در کما است، کسی که زندگی نباتی دارد و حتی 
فردی که مغز آن در تصادفی متلاشی شده اما خط نوار مغزی 
آن صاف نشده است نیز نمی تواند عضو خود را اهدا کند و چنین 
چیزی امکان ندارد و تنها در مسیر مسموم سازی اذهان نسبت 
به اهدای عضو این تبلیغات منتشر می شود؛ در صورتی که اهدای 

عضو اقدام بسیار مقدسی است.
مدیرعامل انجمن اهدای عضو ایران با تاکید بر اینکه نگهداری 
افراد مرگ مغزی در بیمارستان انجام می شود و تحت نظارت 
است، ادامه داد: به هیچ وجه امکان خروج فرد از بیمارستان 

وجود ندارد. 

سالانهتا۸هزارعضوسالمقابلاهدادفنمیشوند


